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1181لیر ترکیه
1216درهم امارات

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: دولت در اجرای 
قانون خرید تضمینی گندم خلاف قانون عمل می کند.

عباس پاپی زاده در گفت وگو با فارس در پاسخ به اینکه چرا دولت 
با گذشت 4 ماه از زمان اعلام نرخ خرید تضمینی گندم هنوز نرخ 
واقعی را اعلام نکرده و ظاهرا هم خبری از افزایش قیمت نیست، با 
انتقاد از این مسئله به صراحت گفت: دولت در اجرای کامل قانون 
خریــد تضمینی گندم خلاف قانون عمل می کند و اگر مطالعه ای 
روی رفتار دولت داشته باشیم، شاهدیم که تولیدکنندگانی که لابی 
قوی در حاشیه دولت ندارند ، مانند کشاورزان مظلوم واقع می شوند.

نماینده دزفول در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اصل صریح 
قانون در مورد خرید تضمینی محصولات کشــاورزی گفت: قانون 
صراحتاً می گوید افزایش نرخ خرید باید بر اســاس نرخ تورم باشد 
که دولت در این سال ها اساساً این کار را نکرده و زورش به کشاورز 
بینوا می رسد و وقت آن رسیده که دولت سیاست های یک بام و دو 

هوا و متناقض خودش را کنار بگذارد.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس با  اشاره به اینکه بسیاری از 
هزینه های کشت برای کشاورزان افزایش یافته است، تصریح کرد: به 
عنوان مثال دولت اجاره بهای اراضی که در خوزستان به کشاورزان 
اجاره می دهد را امسال 5 تا 10 برابر اضافه کرده است و 30 تا 40 
هزار کشــاورز درگیر این موضوع هستند، یا از طرف دیگر قیمت 
فروش آب به شــدت افزایش یافته و کشاورز باید یک ماه قبل از 
شروع کشــت آن را پرداخت کند در این شرایط چگونه است آن 
چیزی که کشاورز به دولت می فروشد، نباید قیمتش افزایش یابد.

وی افزود: هر وقت دلشان خواست پول کشاورز را می دهند، اما 
خودشان اول پول را می گیرند و هر چقدر هم که بخواهند قیمت 
را افزایش می دهند و نمی دانیم این مسائل را با چه زبان و ادبیاتی 

بگوییم که حل شود و به کسی هم برنخورد.
به گفته پاپی زاده دولت باید ابتدا خودش پیشــقدم شــود تا 
هزینه های دریافتی اش را از کشــاورز کاهش دهد، وگرنه مشکلی 

حل نخواهد شد.
گفتنی اســت با وجود اینکه طبــق قانون نرخ خرید تضمینی 
محصولات کشاورزی از جمله گندم باید حداکثر تا شهریور و قبل 
از آغاز سال زراعی جدید اعلام شود، اما قیمت خرید تضمینی گندم 
با گذشت 4 ماه از فصل آغاز کشت همچنان به طور رسمی اعلام 
نشــده و تنها هفته گذشته نوبخت در پاسخ به سؤالی در حاشیه 
نشست خبری اعلام کرد که قیمت خرید تضمینی گندم در سال 

زراعی پیش رو افزایش نخواهد داشت.
این در حالی اســت که هزینه های جانبی کشاورزان از جمله 
خرید نهاده ، نرخ خرید آب و سایر موارد افزایش 15 تا 30 درصدی 
داشته است و وزارت جهاد کشاورزی نیز مرداد ماه امسال افزایش 9 
درصدی نرخ خرید تضمینی گندم و برخی محصولات را به دولت 
پیشنهاد داده است، اما ظاهرا شورای اقتصاد میلی به افزایش نرخ 
خرید تضمینی گندم ندارد. از گوشه و کنار هم شنیده می شود که 
برخی دلیل عدم افزایش قیمت را کسری بودجه دولت و همچنین 

پایین تر بودن نرخ جهانی گندم از قیمت داخل می دانند.

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس:

دولت با اعلام دیرهنگام نرخ خرید 
تضمینی گندم خلاف قانون عمل می کند

دستگاه های اجرایی و نظارتی، نرخ تخم مرغ از 
فروشگاه های زنجیره ای و مغازه ها را بین 11 هزار و 600 
تا 15 هزار تومان اعلام می کنند که موجب سرگردانی 

قیمت این کالا شده است. 
به گزارش ایســنا، طی ماه های گذشــته تعادل بازار 
تخم مرغ به دلیل آنچه مســئولان وزارت جهاد کشاورزی 
»کمبود تولید ناشــی از شــیوع و تلفات بــالای بیماری 
آنفلوآنزای فوق حــاد پرندگان« اعلام کردند، بهم خورد و 
قیمت این محصول افزایش یافت که با ورود تخم مرغ های 
وارداتــی و افزایش عرضه بازار تا حدودی تعدیل شــد اما 
هنــوز با قیمت مصوب فاصلــه دارد و قیمت های متفاوت 

برای این محصول از ســوی متولی تنظیم بازار و دستگاه 
نظارتی مطرح شده است.

پیش از این رضا ترکاشوند، مدیرعامل اتحادیه مرغ داران 
مرغ تخم گذار به عنوان متولی تنظیم بازار، از واردات تخم مرغ 
و عرضــه آن به قیمت دولتی 11 هزار و 600 تا 12 هزار و 
600 تومان به صورت بسته بندی  نشده و بسته بندی شده 
خبــر داده و اعلام کرده بود که »هر کســی از این قیمت 
بیشــتر بفروشد مرتکب تخلف و گرانفروشی شده، چرا که 

نرخ مصوب هر شانه تخم مرغ همین است«.
امــا پــس از چنــد هفتــه از ســوی ایــن اتحادیه 
و  مصرف کننــدگان  حمایــت  ســازمان  همچنیــن  و 

تولیدکننــدگان بــه عنوان دســتگاه نظارتی اعلام شــد 
کــه »تخم مــرغ به این قیمــت فقط در میادیــن میوه و 
 تره بار شــهرداری تهران و فروشــگاه های زنجیره ای بزرگ

 فروخته می شود«.
مدیرعامل اتحادیه مرغ داران مرغ تخم گذار تصریح کرد 
که تخم مرغ در بسیاری از جاها از شانه ای 12 هزار و 600 
تومان قدری بیشــتر و حدود 13 هزار و 500 تومان است؛ 
لذا اگر مغازه ای در ســطح شــهر این محصول را گران تر 
از این نرخ می فروشــد مرتکب تخلف شــده است، چرا که 
هم اکنون تخم مرغ در بازار وجود دارد و حتی قیمت خرید 
از تولیدکننده کاهش پیدا کرده است.در این میان بر اساس 

پیگیری شــهروندان از سامانه 124 مبنی بر گزارش گران 
فروشی به ســامانه 124 سازمان حمایت مصرف کنندگان 
اعلام شــد که »تخم مرغ شانه ای 12 هزار و 600 تومان را 
فقط باید در میدان میوه و تره بار خرید و قیمت این محصول 
در مغازه های سطح شهر 14 تا 15 هزار تومان است که این 
نرخ برایشان مجاز است.«بنابراین قیمت 13 هزار و 500 تا 
15 هزار تومان برای فروش هر شانه  تخم مرغ در مغازه های 
سطح شهر از ســوی متولیان و ناظران اعلام شد. از سوی 
دیگر باید این گونه استنباط کرد که فروش تخم مرغ بیش 
از شــانه ای 15 هزار تومان در مغازه های سطح شهر تخلف 

است و جای پیگیری دارد.

خبرگزاری حامی دولت:

نوسانات قیمت تخم مرغ همچنان ادامه دارد

دبیر کانون سراسری انبوه سازان گفت: نرخ سود 
تسهیلات حوزه مسکن بسیار سنگین است و باید نرخ 

سود متناسب با نرخ تورم کاهش یابد.
فرشــید پورحاجت در گفت وگو با خبرگزاری فارس در 
پاســخ به این ســؤال که آیا وزیر راه و شهرسازی نسبت به 
گزارش انبوه ســازان به این وزارتخانه بــرای بالا بودن نرخ 
ســود اوراق مسکن واکنش نشــان نداده است، اظهار کرد : 
اگرچه معاونت مسکن وزارت راه و شهرسازی پس از مطالعه 
گزارش تحویلی انبوه سازان به وزارت راه و شهرسازی آن را 
تا حدودی پذیرفته و نرخ ســود آن را بالا دانسته است، اما 
هنوز آخوندی نســبت به این گزارش واکنش نشان نداده و 

پاسخی به آن نداده است.
وی با اشــاره به اینکه نرخ سود اوراق مسکن به صورت 
اســمی 17/5 درصــد اما در عمل نرخ ســود آن 24 تا 25 
درصد اســت، افزود: دریافت تســهیلات گران قیمت باعث 
شــده تا بخش خصوصی رغبتی برای ورود به ساخت و ساز 

از خود نشان ندهد.
دبیر کانون سراســری انبوه  سازان ادامه داد: در گزارشی 
که انبوه ســازان به درخواست شــخص آخوندی آن را تهیه 
کردند به طور مشخص اعلام شده است، نرخ سود تسهیلات 
حوزه مسکن بسیار سنگین است و باید نرخ سود متناسب با 
نرخ تورم کاهش یابد. متأسفانه در 20 سال گذشته حتی در 

دوره ای که بازار مســکن رونق داشته است این همه تفاوت 
بین نرخ سود تســهیلات از محل صندوق پس انداز با سایر 

وام های غیرصندوقی وجود نداشت.
به گفته پورحاجت، سود صندوق های پس انداز مسکن 
در حال حاضر 9/5 درصد است، در حالی که نرخ سود اوراق 
مسکن به صورت اسمی 17/5 درصد و به صورت واقعی 24 

درصد است.
وی تصریــح کرد: کانال تأمیــن منابع مالی برای تولید 
مسکن از محل اوراق شرایط بســیار سختی دارد، بنابراین 
یکی از عوامل اصلی کاهش صدور پروانه ســاختمانی و عدم 
رغبــت بخش خصوصی برای ورود به بازار مســکن همین 

موضوع می تواند باشد.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان با تأکید بر اینکه در یک 
سال گذشته منبع مالی مشخصی برای بخش تولید مسکن 
تعریف نشــده اســت، ادامه داد: آمار تولید مسکن در سال 
گذشته نشان می دهد که تولید مسکن حدود 300 هزار واحد 
مسکونی بوده و این در حالی است که این عدد خوبی نیست 

و تهدیدی برای بازار مسکن محسوب می شود.
پورحاجت اضافه کرد: کاهش تولید و عرضه مســکن با 
توجه به اینکه بر صنایع پســین و پیشــین تأثیر می گذارد 
قطعاً در بلندمدت موجب ورود شــوک های ناگهانی در بازار 

مسکن خواهد شد.

نرخ سود اوراق مسکن؛ اسمی 17/5 درصد رسمی 25 درصد

اقتصاددان ارشــد بانک جهانی با اذعان به 
دخالت سیاســت در تهیه گزارش های این بانک 
گفت، گزارش های تهیه شده در مورد فضای کسب 
و کار کشورها بر پایه متدولوژی آلوده به سیاست 

تهیه می شود.
به گزارش تســنیم به نقل از وال استریت ژورنال، 
اقتصاددان ارشــد بانک جهانی فاش کرد گزارش های 
رتبه بندی کشــورها در شاخص فضای کسب و کار که 
هر ساله از سوی این نهاد بین المللی منتشر می شود بر 
پایه متدولوژی آلوده به سیاست تهیه می شود و کشور 

شیلی یکی از قربانیان اصلی این موضوع بوده است.
در ایــن گزارش ها فاکتورهایی از جمله ســهولت 
آغــاز فعالیت اقتصــادی، اخذ مجــوز، دریافت اعتبار، 
پرداخــت مالیــات، اعــلام ورشکســتگی و اجــرای 
قراردادهــا مورد بررســی قرار می گیــرد و بر پایه آن 
 شــاخصی به نام شــاخص فضای کســب و کار ارائه

 شده است.

اقتصاددان ارشد بانک جهانی:گزارش های این بانک آلوده به سیاست است

پاول رومر اقتصاددان ارشد بانک جهانی که از اواخر 
سال 2016 در این بانک فعالیت داشته است به وجود 

نارســایی هایی در زمینه به روز کردن متدولوژی تهیه 
گزارش ها از سالی به سال دیگر پی برده و در نظر دارد 

با انجام اصلاحات لازم رتبه بندی های انجام شده طی 4 
سال گذشته را بازنویسی کند.

به گفته وی در اثر وجود این اشکالات برای مثال رتبه 
شیلی از 25 در یک دهه پیش به 55 در شاخص فضای 

کسب و کار 2017 سقوط داشته است.
در واقع نزول شیلی در رتبه بندی فضای کسب و کار 
انعکاسی از سیاست این کشور بوده است. در جریان این 
دوره شاهد انتقال قدرت از یک رئیس جمهور محافظه کار 
به یک رئیس جمهور سوسیالیست در شیلی بودیم. وقتی 
رئیس جمهور محافظه کار در قدرت بود شــاهد صعود 
در رده بنــدی بانک جهانی بودیــم و با روی کار آمدن 

رئیس جمهور سوسیالیست رتبه شیلی نزول کرد.
به گفته اقتصاددان بانک جهانی در حالی رتبه شیلی 
افت قابل توجه داشته که تغییر مهمی در فضای تجاری 
این کشــور ایجاد نشده است.وی افزود: من از شیلی و 
هر کشــور دیگری که چنین انعکاس غلطی از وضعیت 

اقتصادی شان داشته ایم عذرخواهی می کنم.

رئیس  کمیسیون قیر و عضو هیئت مدیره اتحادیه 
فرآورده های نفت،گاز و پتروشیمی )اوپکس( گفت: با 
اجرای محاسبه نرخ ارز آزاد برای خوراک صنعت قیر 
به وسیله پخش فرآورده های نفتی، پروژه های راهسازی 
کشور دچار تعطیلی شده و این صنعت بهای سنگین 

چنین  اشتباهی را پرداخت کرد.
وحید شــیخی در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان، 
درباره تصمیم گیری صورت گرفته در کارگروه تنظیم بازار و 
محاسبه نرخ خوراک قیرسازی که منجر به تعطیلی چند واحد 
تولیدی شد اظهار کرد: در آذر ماه 1395 محاسبه نرخ ارز آزاد 
برای خوراک وکیوم باتوم به وسیله پخش فرآورده های نفتی 
اجرا شد و در همان موقع کل تولید و صادرات قیر با  چالش 

روبرو شد ، بطوریکه ظرفیت تولید قیر به نسبت قبل از این 
تصمیم به 15 درصد رســیده و از اینرو پروژه های راهسازی 
موجود در ســطح کشــور به صورت گسترده دچار تعطیلی 
شده است. با این وضعیت علاوه براینکه مخازن پالایشگاه ها 
از »وکیوم باتوم« انباشته شده، کاهش فروش نفت کوره هم 
مزید بر علتی شده است تا شرایط بحرانی  اعلام شده از قبل 

ایجاد و آشکار شود.
وی ادامه داد: در بخشــنامه ای که آقــای جهانگیری؛ 
معاون اول رئیس جمهور در بهمن ماه ســال گذشــته ابلاغ 
کرد، دســتگاه های اجرایی مکلف شــدند تــا  در تبیین و 
تصمیــم گیری ها، نظرات و پیشــنهادهای اتحادیه ها را نیز 
در تصمیــم گیری های صنفی مورد توجه قرار دهند. بر این 

اســاس ، اتحادیه اوپکس بعد از دعوت کارگروه تنظیم بازار، 
بسته پیشنهادی کارشناسی شده ای برای کارگروه و بورس 
کالا ارسال کرد که در تنظیم آن با حفظ منافع ملی، منافع 
مشترک کلیه تولید کنندگان و صادرکنندگان مد نظر قرار 

گرفته شد.
رئیس  کمیســیون قیر اتحادیــه فرآورده های نفت، گاز 
و پتروشــیمی افزود: البته با پیگیــری هیئت مدیره و اعضا 
اتحادیه این دســتورالعمل لغو شــد اما مجــدد طی دو ماه 
گذشــته صنعت قیرسازی کشور بهای سنگین این اشتباه را 
پرداخت کرد.عضو هیئت مدیره اتحادیه فرآورده های نفت، 
گاز و پتروشــیمی درباره مشکلات صادرات قیر گفت: از اول 
ژانویه ســال جدید میلادی دولت امارات برای نقل و انتقال 

وجوه ، پنج درصد مالیات بر ارزش افزوده در نظر گرفته و از 
سویی دیگر بانک های چین نیز در حال قطع همکاری خود 
با شرکت های ایرانی هستند و این مواضع هزینه های سنگینی 

را متوجه صادرکنندگان کشور کرده است.
شیخی افزود: یکی دیگر از هزینه های صادرات از ایران ، 
فروش با روش Cash است، در صورتی که رقبای ایرانی کالای 
خود را بصورت LC می فروشند و این روش امنیت خریدار و 
فروشنده را تامین می کند. اما در حال حاضر صادرکننده ایرانی 
امکان فروش مستقیم کالا با روش های استاندارد بین المللی را 
به مصرف کننده نهایی ندارد و می باید با اعمال تخفیف های 
گسترده واسطه ها را وارد چرخه کند تا با پرداخت هزینه ها 

اسناد مبدا و حمل را تغییر دهد.

عضو هیئت مدیره اتحادیه فرآورده های نفتی:

صنعت قیر کشور بهای اشتباه دولتی ها را پرداخت کرد

اخیرا پایگاه اطلاع رسانی دولت یادداشتی از عباس آخوندی 
وزیر راه و شهرسازی درباره موسسات مالی نظیر کاسپین منتشر 
کرد که البته هیچ ارتباطی به حوزه کاری و مسئولیت وی نداشت.

آقای آخوندی در این یادداشت سعی در ارائه قرائتی عجیب و غریب 
از ماجرا های اخیر داشــته و به دنبال آن اســت که به طور غیرمستقیم 
برخی نهادهای خارج از قوه مجریه را مسئول بروز اغتشاشات اخیر بنامد. 
خبرگزاری فارس درباره این یادداشت نوشته است:محض اطلاع آقای 
آخونــدی توضیح کوتاهی درباره ماجرای ثامن الحجج ارائه می کنیم. تا 
قبــل از دولت یازدهم یکــی از برنامه های اصلی معاونت  نظارتی بانک 
مرکزی، ادغام و انحلال موسسات و تعاونی های اعتباری بدون مجوز بود 
تا جایی که بســیاری از موسسات ادغام و منحل شدند که از جمله آنها 
می توان به انحلال تعاونی اعتبار در شرف تاسیس اعتماد ایرانیان مستقر 
در مشــهد و انتقال عاملیت پرداخت های این تعاونی به بانک قوامین و 
ادغام و تبدیل 6 تعاونی اعتباری بدون مجوز به 2 موسسه اعتباری مجاز 

نور و آرمان اشاره کرد. 
امــا روند برخورد جدی با موسســات غیرمجــاز در دولت یازدهم 
متوقف و به فرایند هدایت برای اخذ مجوز تبدیل شــد که موسسه های 
میزان و موسســه ثامن الحجج از این جمله بودند. این دو تعاونی اعتبار 
در حال تلاش برای اخذ مجوز از بانک مرکزی بودند به طوری که یکی 
از مســئولان معاونت نظارت بانک مرکزی در مقطعی اعلام کرد که 5 
موسســه اعتباری در حال طی کردن فرایند اخذ مجوز از بانک مرکزی 
هستند و از آن جمله مشخصا به اسامی موسسات میزان و ثامن الحجج 
اشاره کرد. اما در همین شرایط بود که ماجرای پدیده شاندیز به وجود 
آمد و موسسه میزان به زمین خورد و عجیب تر آنکه بانک مرکزی علیرغم 
اعلام قبلی، به درخواســت دادستان استان خراسان رضوی این تعاونی 

اعتبار را منحل اعلام کرد.
اندکی بعد بحران نقدینگی به موسســه در شــرف اخذ مجوزِ ثامن 
الحجج ســرایت کرد و این موسســه هم که در حال طی کردن فرایند 

دریافت مجوز از بانک مرکزی بود، ورشکست شد. 
در همین راســتا باید آقای آخوندی را به بررسی زمان وقوع بحران 
نقدینگی در دو موسســه میزان و ثامن الحجج و زمان تشکیل کارگروه 
ویژه رسیدگی به این موضوع و تشکیل هیات تصفیه ارجاع داد. بحران 
موسسه ثامن الحجج در اواخر نیمه اول سال 94 به وجود آمد اما هیات 
تصفیه این تعاونی در اسفند 95 تشکیل شد. هر چند که در این فاصله 
بانک مرکزی شروع به بازپرداخت بخشی از مطالبات سپرده گذاران این 
موسسات کرد اما این میزان فاصله در تشکیل هیات تصفیه، نارضایتی 

سپرده گذاران را افزایش داد.
 اما درباره ماجرای موسسه کاسپین نیز قطعا یکی از مقصران بحران، 
بانک مرکزی اســت. بانک مرکزی در یک اقدام غیرکارشناسی تعاونی 
فرشتگان را ملزم به ادغام در کاسپین کرد در حالی که فرشتگان با بحران 
شدید مالی مواجه بود. الزام به ادغام منتج به یکپارچه شدن این دو در 

یکدیگر شد و بحران فرشتگان به کل مجموعه کاسپین سرایت کرد. 
در بخــش دیگری از یادداشــت  وزیر راه، آخوندی بــه آزاد بودن 
مســئولان متخلف این موسسات اشاره کرده است اما از خود نپرسیده 
در این پرونده نماینده مدعی العموم چه کســی است جز بانک مرکزی؟ 
اگر به زعم آقای آخوندی مسئولان متخلف موسسات آزاد هستند، چرا 
بانک مرکزی از متخلفان شــکایت نکرده تا برای آنها در دادگاه پرونده 
تشکیل شود؟ بنابراین اگر قصوری در این زمینه بوده، قطعا بخش اعظم 

آن متوجه دولت است.
عباس آخوندی در ادامه به نکته جالبی اشــاره کرده و نوشته است: 
»میزان سودی که این مؤسسه ها به سپرده گذاران می دادند رقمی بین 
20 الی 38 درصد و در موارد خاص 84 درصد هم بوده اســت. دقیقا بر 
خلاف عرف بانکداری، هر چه اندازه ی سپرده بیشتر بوده، نرخ سود نیز 
بالاتر بوده است. کدام تولید و یا تجارت می تواند چنین درآمدی داشته 
باشد و این سودها چگونه تامین می شده است« قصد تایید این اقدامات 
خلاف قانون موسسات غیرمجاز نداریم اما بد نیست وزیر راه و شهرسازی 
از مدیران بانک مرکزی بپرسد که در سال های 92، 93، 94 و حتی 6 ماهه 
اول امســال، برخی بانک های دارای مجوز قطعی از بانک مرکزی با چه 
نرخ هایی سپرده جذب می کردند. ظاهرا آقای آخوندی در مقام وزیر راه 
و شهرسازی ایران خبر ندارد نرخ های سود در سال 93 حداقل 25 درصد 
بود و در مقاطعی این نرخ تا 28 درصد هم رسیده بود. به عنوان مثال، 
بانک گردشــگری که مهدی جهانگیری برادر معاون اول رئیس جمهور 
دولت یازدهم و دوازدهم از مدیران اصلی آن است، در جریان مسابقه راه 
افتاده در اواخر سال 92 و اوایل سال 93 سود روزشمار با نرخ 28 درصد 
پرداخت می کرد که در تاریخ بانکداری در ایران بی سابقه بوده است.آقای 
آخوندی  در بخش دیگری از یادداشت خود برای اینکه موضوع را بیشتر 
اشک دار کند، 11 هزار میلیارد تومان پول پرداختی برای سپرده گذاران 
موسسات غیرمجاز را پول بیت المال مسلمین عنوان کرده است، غافل از 
اینکه ریالی از خزانه دولت برای این امر پرداخت نشده و این پول، خط 
اعتباری بانک مرکزی است و اساسا خط اعتباری بانک مرکزی جدای از 
بیت المال مسلمین و خزانه کشور است. با فروش تدریجی اموال موسسات 
غیرمجاز، می توان نقدینگی خلق شده را به تدریج از اقتصاد کشور جمع 
کرد چرا که بانک مرکزی اعلام کرده به ازای پول پرداختی اموال را به 
وثیقه گرفته است. استفاده از عبارت بیت المال مسلمین هم از سوی فردی 
که اساسا در چارچوب اقتصاد لیبرال سرمایه داری فکر و صحبت می کند 
هم در نوع خود جالب توجه اســت. بالاخره یک بار هم لفظ بیت المال 
مسلمین باید به کار بیاید.عباس آخوندی به گونه ای متن خود را تنظیم 
کرده که انگار تاکنون بانک مرکزی به هیچ بانکی اجازه اضافه برداشت 
نداده و این بانک ها بدون هیچ استقراضی از بانک مرکزی به فعالیت خود 
ادامه داده اند. محض اطلاع ایشان، بدهی بانک های غیردولتی از 3261 
میلیارد تومان در شهریور ماه 92 به 50 هزار و 670 میلیارد تومان در 
شهریور ماه 96 رسیده است. یعنی 1500 درصد افزایش در 4 سال. این 
رقم بیش از 4/5 برابر خط اعتباری پرداختی بابت بازپرداخت سپرده های 

مردم در موسسات غیرمجاز است.
حال چطور نتیجه خط اعتباری غیرمجاز ها تورم و گرانی اســت اما 
نتیجه رشد بدهی بانک های خصوصی و غیردولتی به بانک مرکزی تورم و 
گرانی نیست و مردم لازم نیست هزینه ناکارآمدی آنها را پرداخت کنند؟

وزیر راه و شهرســازی خوب است به جای این اتهام زدن ها و سلب 
مســئولیت از دولت، به وعده های خود و دولت یازدهم و دوازدهم برای 
اتمام پروژه مســکن مهر عمل کند تــا نهاد دولت بیش از این در افکار 
عمومی بی اعتبار و خدشه دار نشود. آقای آخوندی یک بار دیگر اظهارات 
خود و همکارانش را درخصوص اتمام پروژه مسکن مهر و پردیس مرور 
کند. پایان سال 93، پایان سال 94، پایان سال 95، پایان سال 96 )در 

روزهای انتخابات مطرح شد( و حالا هم پایان سال 97.
تاکنون جناب آخوندی با خود فکر کرده است که 5 بار خلف وعده 
در اتمام یک پروژه به دلایل سیاسی و غیر سیاسی چه میزان اثر منفی 
و نارضایتــی عمومــی ایجاد می کند و چه میزان ســرمایه اجتماعی را 
به نابودی می کشــد؟ آیا وظیفه دولت ایجاد بســتر اشتغال نیست؟ آیا 
خزانه داری کل، سازمان برنامه و بودجه، بودجه نویسی، بازار پول و بانک 
مرکزی، شــورای پول و اعتبار، بازار سرمایه، شورای عالی امنیت ملی و 
ده ها شــورای دیگر در اختیار نهاد دولت نیست؟ آیا بیش از 68 درصد 
اقتصاد ایران در اختیار دولت نیســت؟ آیا بودجه شــرکت های دولتی 
معادل 53 درصد از تولید ناخالص داخلی کشور نیست؟ واقعا دولتی با 
 این میزان اختیارات چگونه می تواند مشکلات را متوجه افرادی خارج از

 دولت بداند؟

در یادداشت عجیب وزیر راه مطرح شد:

سلب مسئولیت از دولت
 درباره مؤسسات مالی

وزیر جهاد کشاورزی از تامین میوه های سیب و پرتقال 
شب عید از سوی وزارت جهاد کشاورزی  خبر داد.

به گزارش خبرگزاری فارس از بندرعباس، محمود حجتی اظهار 
کرد: با تامین میوه شــب عید هم اکنون عملیات ذخیره ســازی در 
استان ها در حال انجام است.وی افزود: درخصوص تنظیم بازار و تامین 
کالاهای اساسی مورد نیاز مردم برای شب عید مشکلی وجود ندارد.
وزیر جهاد کشاورزی عنوان کرد: به دلیل فاصله مزرعه تا بازارهای 
هدف محصولات کشاورزی آرام آرام به بازار وارد می شوند و بستری 
فراهم شــده که کشاورزان بدون واسطه می توانند محصولات خود 

را عرضه کنند.
وی با تاکید بر اینکه در تامین تخم مرغ مشــکلی وجود ندارد، 
اظهارداشــت: به دلیل وجود بیماری آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان 
در واحدهای تولیدی تخم مرغ کشــور از ابتدای سال تاکنون 17 

میلیون قطعه مرغ معدوم شد.
وزیرجهاد کشــاورزی گفت: برای جبران کســری تخم مرغ در 
بازار ظرفیت های خالی تولید تخم مرغ که وجود داشت فعال شدند 
و همچنین با واردات این محصول قیمت ها متعادل شــد به طوری 
که هم آکنون هر شانه تخم مرغ با قیمت 12 هزار و 600 تومان در 

بازار عرضه می شود.

با انتشار شایعات بی اساس

نمک پاشی فرصت طلبان
بر زخم داغ دیدگان نفتکش سانچی

سرویس اقتصادی-
در حالــی که تنها 48 ســاعت از غرق شــدن 
دریانــوردان هموطنمان می گــذرد و مردم ایران در 
عزای عمومی به ســر می برند، فرصت طلبان باز هم با 
سوءاســتفاده از این حادثه، با طرح شایعاتی بر زخم 

خانواده های داغدار نمک پاشیدند.
روز شنبه 16 دیماه خبری تلخ و تکان دهنده درباره یک 
نفتکش ایرانی منتشر شد. کشتی ایرانی سانچی که 30 خدمه 
ایرانی و 2 نفر بنگلادشی را به همراه داشت، در حالی که حامل 
136 هزار تن مواد نفتی بود، در دریای چین دچار سانحه شد. 
این نفتکش با یک کشتی فله بر چینی به نام سیاف کریستال 
برخورد کرده و از همان ابتدا دچار آتش ســوزی شد. کشتی 
چینی که از این تصادم آسیب کاری ندیده بود در همان ساعات 
اولیه حادثه، منطقه را ترک کرد، اما نفتکش ایرانی همچنان 
در چنگ آتش باقی ماند و سرانجام پس از 9 روز بیم و امید، 

روز یکشنبه به طور کامل غرق شد.
هر چند طی این 9 روز، عملیات امداد و نجات با همکاری 
ایران، چین، ژاپن و برخی کمک های بین المللی صورت گرفت 
اما در نهایت تنها پیکر 3 تن از این افراد به دست آمد که هنوز 

هویت آنها مشخص نشده است.
سوءاستفاده از احساسات مردم داغ دیده

در تمــام این مدت که هنــوز امیدهایی بــرای نجات 
دریانوردان ایرانی وجود داشت، مردم ایران در کنار خانواده های 
دریانوردان، با چشمانی اشکبار دست به دعا بلند کرده بودند و 
به تلاش های تیم های امداد و نجات امید داشتند. کمیته ای که 
با دستور رئیس جمهور برای رسیدگی به این حادثه تشکیل 
شد، با همه ضعف و قوت ها تلاش کرد اقدامات صورت گرفته 
را به ســوی هدف اصلی، یعنی نجات حادثه دیدگان گسیل 

نماید که البته پس از 9 روز، بی نتیجه ماند.
اما این بار هم جریان هایی در داخل و خارج بدون درک 
شرایط روحی ویژه مردم و خانواده دریانوردان، با سوءاستفاده 
از شــرایط روحی نامناســب مردم، بر اخبار و شایعات کذب 
موج ســواری کردند تا شــاید بتوانند از این فرصت هم برای 

ضربه زدن به کشور ایران بهره ببرند.
رســانه هایی که خط و ربط آنها معلوم است، موضوعاتی 
بدیهی همچون مقصد نفتکش ســانچی، هدف از این سفر، 
پرچم کشتی و ... را به عنوان شبهه در فضای حقیقی و مجازی 
منتشر کردند و کوشیدند چنین القا کنند که این کشتی در 
حال انتقال نفت به کره شمالی بوده و خدمه کشتی هم قربانی 

این موضوع شده اند.
سفیر کره جنوبی:

مقصد سانچی کشور ما بود
از همــان ابتــدا برخی افراد مطلع در ایــن رابطه اظهار 

کردند که مقصد کشتی و محموله ای که حمل می کرده کاملا 
مشخص است، اما این سودجویان باز هم بر این ادعای خود 
اصرار داشتند تا اینکه روز گذشته سفیر کره جنوبی در تهران 

برای همیشه به این شایعات پاسخ گفت.
اظهارات »کیم ســئونگ  هو«، آب ســردی بود بر آتش 
شایعاتی که درباره مقصد کشتی مطرح می شد، چرا که او در 
گفت وگو با خبرگزاری فارس تأیید کرد مقصد نفتکش سانچی 

کره جنوبی بوده است نه کشور دیگری.
بهرام قاسمی، ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران نیز همزمان با اظهارات سفیر کره اعلام کرد که  
مقصد این نفتکش، کره جنوبی بوده و برخی شایعات منتشر 
شده در خصوص مقصد متفاوت سانچی، غلط و ناصحیح است.
موضوع دیگری که در رســانه ها مورد سوءاستفاده قرار 
گرفت اســتقرار پرچم کشور پاناما بر کشتی سانچی بود که 
فرصت طلبــان این اقدام را نیز راهکاری برای رد گم کردن از 
سوی ایران مطرح کردند. در حالی که کارشناسان درباره این 
موضوع هم معتقدند این اقدام در حمل و نقل دریایی بسیار 
مرسوم است و به امتیازات اداری، هزینه ای و قوانین کشورها 
بازمی گردد، کما اینکه کشــتی چینی هم با پرچم کشــور 
دیگری تردد می کرده اســت. برخی کشورها همچون پاناما 
قوانین راحت تری در این حوزه دارند و لذا بسیاری کشتی ها 
با پرداخت هزینه های لازم، پرچم این قبیل کشورها را هنگام 

تردد بر کشتی نصب می کنند.
تلاش نافرجام وال استریت ژورنال

برخــی رســانه های نامدار غربی هــم در این بین بیکار 
ننشســتند و کوشیدند در این شــرایط، مأموریت ویژه ای را 
برای کشــتی ایرانی تعریف کنند. »وال  اســتریت  ژورنال« با 
دستاویز قرار دادن مشکلی که گفته می شود در سیستم ردیابی 
کشــتی ها بوجود آمده بود، سعی کرد وجود مورد مشکوکی 
در این تــراژدی را القا کند در حالی که چنین موردی بارها 

اتفاق افتاده است.
تحلیلگر بولتن »دریانوردی«، مقاله روز شنبه وال استریت 
 ژورنال، با عنوان »نفتکش ایرانی و کشتی چینی قبل از برخورد 
ارسال موقعیت خود را متوقف کرده بودند«، را تحلیل کرده و 

از رویکرد این نشریه پرده برداشته است.
بــه گزارش خبرگــزاری مهر، این بولتــن بین المللی با 
اشاره به این تحلیل جهت دار وال استریت ژورنال می نویسد: 
»وال اســتریت  ژورنال یک »ناخدای کهنه کار یونانی« را پیدا 
کرده است که به آنها گفته است: برخی کاپیتان ها در مواقعی 
که بخواهند کارهای مشکوکی انجام دهند، سیستم های ردیابی 

خود را خاموش می کنند.
یانیس اسگوراس، یک ناخدای نفتکش کهنه کار یونانی 
می گوید: مثلا وقتی که محموله های غیرقانونی را از یک کشتی  

به کشــتی دیگر منتقل می کنند یــا مواقعی که یک خرابی 
بــه وجود بیاید و نخواهند به خاطر تاخیر، توســط صاحبان 
محموله جریمه شوند.«اما تحلیلگر بولتن دریانوردی درباره 
این موضوع می نویسد: »فرد باید دیوانه باشد تا فرض کند که 
نفتکش غول پیکر نفت خام با بار کامل و کشتی باری با حداکثر 
ســایز عبوری کانال پاناما، با بار کامل، درحالی که درست به 
سمت مقصد خود حرکت می کردند، درگیر انتقال غیرقانونی 
سوخت شوند. بله، انتقال غیرقانونی سوخت در اینجا و آنجا 
اتفاق می افتد، به ویژه در آب های آسیا. اما نه با این شرایط؛ در 
دریاهای شلوغ در مسیر کشتی های دیگر و با سرعت کامل.«

یک شــائبه دیگر، آن بود که نفتکش ســانچی مناسب 
محموله خود نبوده است. اما رئیس سازمان بنادر و دریانوردی 
در گفت وگو با خبرگزاری ایلنا به سختگیری شرکت های بیمه 
بین المللی اشاره و تاکید کرده که »اگر در حمل این محموله 
با کشتی نفتکش سانچی ممنوعیتی وجود داشت هیچ شرکت 

بین الملی پوشش بیمه بار و بدنه کشتی را نمی پذیرفت.«
محمد راستاد به روز بودن سانچی را مورد تأکید قرار داده 
و گفته اســت: در تمام دنیا برای حمل میعانات گازی از این 
کشتی استفاده می شود و به طور قطع نفتکش سانچی قابلیت 
حمل این محموله را داشته و ظرفیت این کشتی حمل 136 
هزار تن بوده که اتفاقا کمتر از این حد مجاز حدود 115 هزار 

تن بارگیری کرده بود.
عملکرد چینی ها

موضوع دیگری که در روزهای گذشــته مورد انتقاد قرار 
گرفت، عملکرد نیروهای امدادرســان چینــی بود که البته 

اظهارات متفاوتی در این مورد مطرح گردیده است.
از جمله هدایت اله خادمی نایب رئیس کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی گفته است که چینی ها در رسیدگی 
به وضعیت کشتی نفتکش عملکرد مناسبی نداشتند. شبیه 
اظهارات خادمی از سوی دیگران هم مطرح گردید، اما افراد 
دیگری همچون معاون وزیر راه و شهرسازی این نقد را وارد 

نمی دانند.
محمد راســتاد درباره ادعاهایــی مبنی بر اینکه 
چینی ها در عملیات اطفا و تجســس تعلل داشــتند، 
گفته است: در تمام ایام عملیات اطفای حریق نفتکش 
ســانچی، حداقل 10 فروند شناور چینی در پیرامون 
آن مستقر بودند و 2 شناور کره ای و ژاپنی هم حضور 
داشتند بنابراین از نظر کمیت هیچ مشکلی در عملیات 

اطفای حریق وجود نداشت.
هادی حق شناس معاون سازمان بندرها و دریانوردی 
ایــران نیز در خصوص ممانعــت چینی ها از بازدید از 
کشتی»کریستال« گفت: نماینده سازمان بنادر از کشتی 

کریســتال بازدید کرده و جعبه سیاه آن  هم استخراج 
 شده است. ولی چون کشتی متعلق به این کشور است 

ما نمی توانیم در خصوص آن نقشی داشته باشیم.
وی کــه با خبرگزاری دانشــجو گفت و گو می کرد 
افزود: تا این لحظه هم هیچ کارشکنی از طرف چینی ها 

ملاحظه نکرده ایم.
ضعف اطلا ع رسانی

در کنار همه این موضوعــات، نکته آزاردهنده، عملکرد 
رسانه ای مســئولان اســت که زمینه را برای موج سواری و 

شایعه پراکنی فرصت طلبان مهیا می کند.
خبرگزاری مهر گزارش داده که بیش از 16 ساعت پس 
از حادثه، »مسئولان شرکت ملی نفتکش از ماجرا مطلع شده 
بودند اما هیچ اطلاعات دقیقی درباره حادثه ارائه نمی کردند و 
هیچکس حتی خانواده خدمه سانچی نمی دانستند ابعاد فاجعه 
چگونه است و مهار آتش نفتکش چگونه و با چه هدفی انجام 
خواهد شــد؟ آیا حقیقتا امیدی به زنده بودن خدمه کشتی 
وجــود دارد؟ آیا عملیات اطفای حریق با هدف جلوگیری از 
گسترش آن و سوختن باقیمانده میعانات در حال انجام است 
یا هدفش خاموش کردن آتش برای نجات خدمه ای است که 

ممکن است زنده باشند؟«
این گزارش می افزاید: »فقط، معاون ســازمان بنادر بود 
که در 6 روز اول پس از حادثه، مسئولانه، پاسخگوی تماس 
خبرنگاران بود و تلاش می کرد در حد توان، تازه ترین اطلاعات 
را دراختیار رسانه ها قرار دهد. برخی دستگاه های مسئول نیز 
با دستپاچگی و برخوردهای احساسی، معدود رسانه هایی که 
از همان ســاعات اولیه حادثه، نگران خدمه کشــتی بودند و 
تلاش داشتند تا خبرهای تازه ای از حادثه را مخابره کنند، به 

شلوغ کاری و عدم وقت شناسی متهم می کردند.«
هر چند سخنگوی وزارت امور خارجه در اظهاراتی، نسبت 
به شــایعه پراکنی ها واکنش نشان داد، اما لازم بود و هست 
که مسئولان به طور شفاف با مردم سخن بگویند و شایعات 
را پاسخ بدهند تا سودجویان نتوانند با استفاده از خلأ خبری، 

احساسات مردم و داغدیدگان را به بازی بگیرند.
به هر تقدیر، نفتکش ســانچی و 30 سرنشین ایرانی اش 
روز شــنبه 16 دیماه در آب های دریای چین دچار ســانحه 
و آتش ســوزی شــد و علی رغم همه تلاش ها بــرای امداد 
و نجــات، در قلب دریــا آرام گرفت. چنانکــه رهبر معظم 
انقلاب در پیام تســلیت خود ابراز کردنــد، »این عزیزان در 
راه انجام وظیفه و خدمت به کشــورِ خــود جان باخته اند و 
این افتخار بزرگی اســت که شــاید بتواند سنگینی بار این 
 غــم را کاهش دهــد و دل های مصیبت دیــدگان را آرامش

 بخشد.«

وزیر جهاد کشاورزی:

میوه شب عید کشور تامین شد

 مدیرکل حوزه ریاست سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
گفت: از 600 دشت موجود در کشور، سطح آب های زیرزمینی در 
245 دشت افت قابل توجه دارد و 355 دشت با بی آبی مواجه است.

به گزارش ایرنا »نگهدار اسکندری شیری« در آئین معارفه میرصمد 
موســوی مدیرکل جدید منابع طبیعی و آبخیزداری آذربایجان غربی در 
ارومیه افزود: میزان افت آب های زیرزمینی در کشور به علت برداشت های 
بی رویه حدود 6 میلیارد مترمکعب در سال بوده و این روند موجب نگرانی 

بسیاری از کارشناسان حوزه آب و خاک شده است.
وی اظهار کرد: برداشت بی رویه با وجود کم آبی در بخش وسیعی از 
کشور همچنان ادامه دارد و منابع محدود آب بدون حساسیت به موضوع 

بی آبی، هدر می رود.
مدیرکل حوزه ریاست سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری ادامه داد: 
علاوه  بر مصرف بی رویه، تخریب منابع حفظ کننده آب نظیر جنگل ها و 
مراتع نیز از جمله مواردی است که مشکلات بی آبی در آینده را تشدید 

می کند.
اسکندری بیان کرد: روند تشکیل آب در سفره های زیرزمینی بسیار 
کند بوده و سال های طولانی زمان نیاز داریم تا میزان هدررفت یک ساله 
آب را به طبیعت بازگردانیم و این امر نشــان از لزوم پیشگیری در حوزه 

مصرف آب دارد.
وی وضعیت دریاچه ارومیه را ناگوار دانست و گفت: باید همه دست 
به دســت هم دهیم تا با احیا و حفظ منابع آب، از بروز مشکل در آینده 

جلوگیری کنیم.

355 دشت کشور
 بی آب شدند


